
 

 

 

 

 

 

 

Istorie recentă 

 

 

       Relatare chiar caldă, în sensul că evenimentele ce vor fi 

povestite s-au întîmplat dumineca trecută, adică în 17 nov. 2013. 

       Despre ce este vorba, desigur despre un concurs de orientare 

al Asociaţiei Sănătatea, care a avut loc la Cocorăştii Mislii, pe o 

hartă mai veche de-a lui Puiu Tănase, corectată şi actualizată de 

Patraş de la Roman, pentru a putea fi utilizată, în anul precedent, 

la campionatul militar. 

      Zona nu a fost prea fericit aleasă, fiind pe terasa inferioară a 

rîului Mislea, parţial impădurită, şi mai mult cu o bandă de 

poiană la nord, care nu ajuta prea mult pe cei ce organizau un 

concurs acolo. 

       Partea sudică se întindea pe o terasă mai înaltă, cu zone 

parţial defrişate la date diferite, astfel că vegetaţia avea diferite 

vîrste şi deci, densităţi care nu puteau fii redate cu fineţe prea 

mare pe hartă. Totuşi, pentru cei ce concuraseră odată pe ea şi 

oarecum ştiau la ce să se aştepte, se poate spune că era 

acceptabilă. Pentru prima dată, la concursurile Sănătăţii trasarea 

nu a fost făcută de Radu Fîncu, ci de  George, Radu făcînd doar 

controlul. 

 



        In acest context, prietenul şi colegul meu de orientare 

Gorgo declară că nu este interesat de participare şi se gîndeşte să 

facă o plimbare cu bicicleta. Nefiind nici eu prea decis, de 

moment nu m-am hotărît şi am uitat de concurs, pînă ce într-o 

seară mă sună Radu şi îmi aminteşte de el, invitîndu-mă să 

particip. 

      Ce să fac, ar fi prima participare la un concurs de orientare 

după operaţia mea din vară, cînd mi-am redus o dublă hernie. 

Mai cu jumătate gură, accept şi optez pentru categoria de vîrstă 

de 75 de ani, nu cum îmi sugera el categoria 70. 

     Mai trece o săptămînă şi sîmbătă, un timp splendid, soare, 

deşi pe la ora 8 era destul de frig, hai, să merg la concurs! Mă 

îmbrac cam gros, cu ideea că oricum la concurs nu o să fac mare 

brînză, adică nu o să alerg, ci voi merge la pas, pentru că după 5 

luni de repaus nu s-ar recomanda şi nici nu aş putea face mare 

efort. 

       Startul era fixat pentru ora 11, eu ajunsesem pe la 10, ca să 

intru în atmosferă, să mai vorbesc cu unul-altul. Cînd mă prezint 

la Spătaru Sanda, care era secretara de concurs, ca să plătesc 

taxa de participare, constatăm  amîndoi, eu cu stpefacţie, ea cu 

mirare, că nu eram în listele de participare! Explicaţia era că 

George nu făcuse traseu de 75 de ani şi urma să mă înscriu, dacă 

vreau, la 70, unde erau deja 7 concurenţi. Mă înscriu la categoria 

70, ca cea mai mare, şi constat că urma să particip cu Milu, de la 

Tîrgovişte, care abia împlinise 70 de ani şi la concursurile 

anterioare, la categoria 70, el era favorit! Cealalţi concurenţi 

erau prietenii mei şi eternii adversari: Puiu Tănase, Arvunescu 

Cornel, Tonie Ionescu, care declara că va merge la pas, un 

concurent de la Tîrgovişte, dl. Dopovăţ de la Braşov, cel mai 

bătrîn, peste 80 de ani, care era celebru de la un concurs anterior 

cînd, coborînd o pantă prea dificilă pentru el, declara unei 



concurente de 18 ani, care tocmai îl depăşise, că acela nu era 

traseu pentru oameni de vîrsta lui.I ngenua, ce era să spună... îl 

întreabă: ”dacă este aşa, de ce nu staţi acasă?” 

       In fine, eram cred 8 concurenţi, din care ultimul venit, 

ultimul servit, adică, în traducere, plecam ultimul. ceace era nu 

mare avantaj, ci foarte mare pentru că concursul nu era unul 

regulamantar, adică cu toate posturile de control pe hartă, unele 

erau pe un traseu cu anumite poteci marcate pe hartă, dar nu şi 

pe teren, iar altele erau pe o viză obligatorie, nefigurată pe hartă. 

Ca idee, se mai organizaseră concursuri de acest tip mai demult 

şi ca amuzament, la încheierea sezonului, ceea ce promitea să fie 

chiar foarte distractiv! Si chiar a fost! Pentru că, ştiţi vorba 

copiilor: “urma scapă turma!”                   

       Se apropia ora 11, adică ora de start, şi preşedintele 

Asociaţiei, prietenul meu Emil Olteanu, fluieră, anunţînd o mică 

şedinţă tehnică, pentru a explica concurenţilor particularităţile 

concursului. De obicei se face un careu, toţi ascultă, eventual 

pun întrebări pentru lămuriri suplimentare. De data asta nu a fost 

aşa, concurenţii, majoritatea sub 20 de ani, şi-au pierdut 

răbdarea şi, în loc să fie atenţi, au început să se joace,  părăsind 

careul, lucru destul de penibil, care avea să-i coste pentru că, 

nefiind atenţi la stilul concursului au cam umblat aiurea prin 

pădure, nemaiştiind pe unde erau şi întrebîndu-se unii pe alţi 

despre cum ar putea să se repună pe traseu! In fine se termină 

mica şedinţă şi concursul debutează cu o mică surpriză: startul 

era complect electronizat, dacă se poate spune aşa. Un calculator 

anunţa în limba română şi în engleză minutele de plecare ale 

fiecărui concurent, apoi plecarea lor în concurs, lucru care de 

obicei îl făcea Emil, ţipînd numele concurenţilor, cu minutele lor 

de start. A fost o surpriză foarte agreabilă! Pentru mine 

surprizele nu s-au terminat, cum credeam eu, după ce am plătit 



şi m-am înscris! Calculatorul nu mă ştia fiindcă nimeni nu mă 

“băgase” în lista de start pe care o parcurgea el! Disperat că mai 

aveam cîteva secunde şi trebuia să plec, îl întreb pe Emil, care 

supraveghea plecările, ce fac. Rapid, el mă trece pe copia listei 

de start şi cînd calculatorul a anunţat timpul meu de plecare, 

gata, am plecat!Ei, nu pot să spun că nu m-am tulburat de 

această situaţie neobişnuită, dar pentru impresia artistică a celor 

care erau în start, am mimat o scurtă fugă, după care am luat-o 

mai lent la pas. La primul post, care practic se vedea din plecare, 

fiind cam la 200m lîngă poteca dreaptă din faţa startului, 

surpriză, îl ajung din urmă pe concurentul Dopovăţ, care plecase 

cu 2 minute înaintea mea şi se tot uita la hartă, nu ştiu ce nu 

înţelegea. Am marcat cu C cardul ataşat de degetul mijlociu, de 

la mîna stîngă, ştiţi, acela care arătat în sus... marca trecerea mea 

prin  postul de control, am verificat viza spre postul următor şi l-

am lăsat pe Dopovăţ să se descurce cum o putea. Cînd am intrat 

în postul de control, am remarcat că mai erau nişte concurenţi 

acolo, dar în viteză şi cu alte griji, de abia la plecare din post am 

abservat că printre ei era şi Dumitru Traian, care în loc să plece 

pe viza corectă, a continuat să alerge mai departe pe drumul pe 

care venise! Ciudat, mi-am zis, dar aproape totul la orientare 

este ciudat. Mi-am luat viza pentru postul al doilea şi în drum 

spre el, mai la pas, mai alergînd destul de încet, mă ajunge Paul 

Spătaru, care plecase la 2 minute după mine şi care, în loc să 

alerge pe viza mea, văd că o ia în stînga. Eu, în gînd, altul care o 

ia aiurea! Ajungem în albia secată a pîrîului Mislea 4 concurenţi: 

Traian, mult în dreapta, Paul, din ce în ce mai la stînga, un 

junior, care nu ştiu de unde apăruse, la 2-3 paşi înaintea mea. 

Acesta, fiind pe direcţia bună, vede primul postul de control şi 

strigă: este aici! După el, introduc şi eu C cardul, apoi Traian, 

apoi Paul, şi ca un stol de potîrnichi vînate, o luăm fiecare în altă 



direcţie! Ei, îmi zic, aşa este normal, doar nu vom avea tot 

traseul comun, şi îmi văd de traseul meu cu o nouă viză, care mă 

conducea spre stînga, spre o depresiune pe o pantă uşoară, 

depresiune unde mai fusese un post la un concurs anterior, 

desfăşurat pe zăpadă. Pe această viză, am escaladat în patru labe 

malul pîrîului şi destul de uşor, am ajuns la al treilea post de 

control, de unde pleca traseul obligatoriu pe care trebuia să 

găsesc un post de control nefigurat pe hartă. Cînd să plec din 

post, Bacs Andrei, care stătea pe loc nedumerit, nu am înţeles de 

ce, mă ia de mînecă ca să-mi explice nu ştiu ce. ”Măi, lasă-mă, 

că nu am timp de pierdut, dacă vrei vino cu mine”... şi plec 

lăsîndu-l perplex. Măsor pe hartă cu mare grijă traseul pe care 

trebuia să merg, ating perpendicular poteca pe care trebuia să o 

iau la stînga, mă angajez pe ea şi, la prima intersecţie de poteci, 

văd în dreapta, pe poteca pe care trebuia să o urmez, postul de 

control căutat! Practic, nu ar mai fi trebuit să mai am probleme 

pînă la sfîrşitul concursului. Asta, teoretic căci chiar din acest 

loc plecau mai multe poteci decît erau pe hartă. Măsor cu mare 

grijă pe hartă unghiul potecii corecte, o identific pe hartă şi, 

după cîţiva paşi, văd în faţa mea pe Cornel cu încă un concurent. 

Incep să alerg uşor pe poteca înierbată exagerat, totuşi cu grijă, 

ca să nu mă accidentez tocmai cînd mă apropiam de final. Grija 

mi-a sporit cînd am ajuns la altă intersecţie de poteci, unde iarăşi 

erau mai multe în teren decît figurau pe hartă, iar în direcţia în 

care ne arăta harta că ar trebui să mergem, ei bine, pe acolo nu 

era decît un desiş de tufe mai înalte decît omul. Aleg o potecă pe 

o direcţie apropiată şi cînd desişul se răreşte, mă abat spre 

stînga, în căutare potecii corecte, pe care o găsesc după cam 

20m. Il strig pe Cornel, care între timp ajunsese şi el în zonă şi 

de data aceasta, viza fiind spre vale pe o pantă uşoară, o iau la 

alergare mai hotărît. Il ajung pe fiul lui Barbu de la Otopeni 



care, ca de obicei, nu era mulţumit de traseu şi înjura din greu! Il 

depăşesc, ies la pădure rară prin care se putea ţine foarte bine 

viza şi mă îndrept cu mare entuziasm spre postul figurat pe 

hartă, la o curbă a unei poteci (aşa mi s-a părut în alergarea mea 

entuziastă). Cînd ajung unde credeam că trebuie, acolo era un 

bot de deal şi nici urmă de poteci! Mă învîrt pe loc, mă uit din 

nou la hartă şi îmi dau seama că de fapt nu era postul pe o 

potecă, ci la cotitura a două curbe de nivel aproape lipite. Mă uit 

pe abruptul din dreapta şi văd postul de control! Il iau şi văd un 

cioban care mă privea cu interes, întrebîndu-mă ce fac acolo. 

Alerg pe un traseu marcat cu semne ca ăsta, îi zic şi cînd ridic 

ochii să văd pe unde să o iau, îl văd pe Tănase pe malul opus al 

Mislei, ceva mai jos. In loc să rămîn concentrat şi să mă uit cu 

atenţie la hartă mă bag într-un desiş, pe direcţia unde îl văzusem 

pe acesta. Această lipsă de atenţie era să-mi fie fatală; cu timpul 

pierdut la traversarea desişului, am pierdut 3 minute din cele 4 

recuperate faţă de Tănase. Traversez Mislea, găsesc penultimul 

post care nu mai era în pădure, ci pe păşune, şi mă îndrept în 

fugă uşoară spre ultimul post şi apoi spre sosire. Imediat îl văd 

pe Puiu Tănase, care mă aştepta cu ochii pe ceasul lui şi cel al 

calculatorului arbitrilor de la sosire, ca să constate că l-am bătut 

cu un minut! 39 de minute el, 38 eu. Mi-a părut într-un fel rău, 

că şi el este operat şi o victorie... deh, din păcate pentru el, nu a 

fost a lui. 

Prima impresie după sosire, nu sosise mai nimeni. Adică la 

o oră de la primul start şi să nu vină nimeni? Asta înseamnă să 

nu fii atent cînd trebuie, adică la cele spuse de şeful 

concursului, Emil Oltenu, la şedinţa tehnică de la începutul 

concursului. 

            Ce mai era să tîndălesc pe acolo? Să  beau un ceai pe care 

cu amabilitate mi l-a oferit sora lui Paul Spătaru, din partea 



organizatorilor? Este adevărat că timpul era superb şi apoi 

cîştgasem concursul, dar imediat ce sosisem am primit de la 

George, care era şef la calculator, foaia cu rezultatul, o diplomă 

şi două punguţe cu covrigei, sponsorizare de la dl. Perju, care 

din păcate nu participase la concurs! Cum de plajă, cu toată 

căldura, nu era, le-am mulţumit de concurs şi fără să mă mai 

schimb, m-am urcat la volan şi spre casă, unde am intrat cîntînd 

textul de mult timp tradiţional: „I am the winner, I am the best”! 
 

 

 

Hărţi 
 

 

           Prin anii ’60, ca să poţi organiza un concurs de orientare 

turistică, sau cum s-a numit mai apoi, orientare în alergare, aveai 

nevoie de o hartă reactualizată, după cum ar arăta terenul la zi!    

         Să presupunem că ai reuşit să-ţi procuri o hartă cu pădurea 

în care voiai să organizezi  un concurs. Cu ea în mînă, plus o adresă 

din partea Sindicatului sau asociaţiei sportive pe care o reprezentai, te 

prezentai la Ocolul Silvic care gestiona pădurea ca să le explici ce vrei 

să faci în pădurea lor! Aici depindea de modul de cum te prezentai, în 

nici un caz: eu sînt Olteanu Emil şi... ci să trăiţi, sînt tovarăşul  doctor 

Olteanu, medic şef la spitalul... adjunct în comitetul... locţiitor la... şi 

încă cîteva funcţii, asfel ca interlocutorul să le piardă firul şi să înceapă 

să se gîndească cum să scape de tine, dîndu-ţi ce vrei cît mai repede. 

Asta prima dată, că dacă-l invitai la concurs şi îl tratai acolo cu 

puţină băutură, aceasta făcea minuni în legarea unei prietenii 

semioficiale, care uneori a durat zeci de ani! O astfel de legătură te 

scuteşte apoi de multe drumuri şi aprobări inutile, persoana uşurîndu-ţi 

demersurile ulterioare, explicînd şefilor ”ştiţi tovarăşul este de la... şi 



noi cu...avem relaţii speciale!” 

Bun, ai făcut rost de o hartă destul de aproximativă a zonei de 

interes, ce faci cu ea? Apoi, ca să o transformi în hartă relativ precisă, 

bună pentru concursuri de orientare, mai aveai nevoie de un topograf! 

Prin anii ’60, în Ploieşti era un singur topograf calificat pentru 

activitatea de orientare, adică cu şcoală - Teo Zaharia - care lucra la o 

schelă de foraj chiar ca topograf! 

Un al doilea, priceput dar semişcolarizat, era Viorel Dumitrescu, 

alintat Puiu, care la armată făcuse topografie şi la unele detalii era 

chiar mai bun ca Teo. Ştia să facă un relief la lada cu nisip după o hartă 

sau invers, o hartă după lada de nisip amenajată ca teren de orientare. 

Mai ştia o mulţime de semne convenţionale, care atunci se elaborau, ca 

să materializezi pe hartă, o fîntînă de exemplu, sau un gard de netrecut. 

Cum cererea de hărţi era mereu nesatisfăcută, orientarea fiind în 

plină dezvoltare, Viorel Dumitrescu şi-a organizat colaboratori ca să-l 

ajute, la început, apoi să lucreze pe cont propriu. Dintre aceştia 

menţionez pe Ionescu Şerban, Wichta Iohan şi subsemnatul, Russu 

Radu. 

In acelaşi timp, oarecum separat, dar sub tutela lui Teo Zaharia, a 

început să lucreze la hărţi şi Tănase Nicolae. 

Viorel a debutat cu harta de la Păuleşti, cu plecare de la cimitir şi 

treptat extinsă pînă la Teleajen, peste livezile din nordul localităţii. În 

timp ce mai lucra la aceasta, a început să corecteze şi harta de la 

pădurea Româneşti, unde a lucrat cu ajutoare din partea lui Tonie şi a 

mea. 

Tănase a început cu pădurea de la Plopeni, pe care a tot extins-o 

pînă la Mislea, după care a trecut la pădurea Cazacu, pe care a tot 

extins-o la est şi vest, apoi a trecut apa Slănicului, pe celălalt versant, 

la Vărbilău. 

În acest timp a venit de la Bucureşti Stroescu Nicolae, care a 

reluat harta de la Păuleşti, a extins-o la toată pădurea şi a tot actualizat-



o aproape anual, pînă în zilele noastre, lucrînd în acelaşi timp la alte 

zeci de hărţi! 

După această scurtă istorie a începuturilor activităţii de 

reambulare, să ne ne ocupăm, de exemplu, de Asociaţia Sănătatea şi de 

hărţile ei. Între timp, reambularea a evoluat, ca de altfel toată 

tehnologia, şi de la desenul manual pe o hîrtie de calc specială numită 

Astralon, cînd fiecare culoare se desena separat, apoi se suprapuneau 

mai mult sau mai puţin exact, rezultînd o hartă în 5 culori, destul de 

exactă şi foarte aspectuoasă, s-a ajuns la lucrul pe calculator, utilizînd 

sistemul OCAD. Acest sistem are marele avantaj că o hartă poate fi 

reactualizată sau modificată oricînd, prin simpla tastare la calculator. 

Din păcate, dintre vechii arbitri-reambulatori, numai  Stroescu şi 

Tănase s-au adaptat noii tehnologii. Alţii, ca mine sau Ionescu Şeban, 

au abandonat activitatea de cartare individuală, cuplată cu lucrul la 

calculator, şi activitatea lor se limiteaza la ajutorul dat celor 

competenţi, la efectuarea măsurătorilor în teren, transpunerea acestora 

pe hartă făcînd-o numai cei antemenţionaţi. 

Cînd Asociaţia Sănătatea a început să-şi facă hărţile proprii, încă 

se mai lucra pe  hîrtia de calc special, pe care se puteau face si 

corecturi, dar în ultimii ani, Viorel Dumitrescu, ca ultim reprezentant 

al acestei tehnologii, fiind atins de Parkinson nu a mai putut lucra la 

punerea pe hartă a măsurătorilor din teren, aşa că, odată cu plecarea lui 

de la cele lumeşti, se poate spune că epoca utilizării Astralonului s-a 

încheiat. 

Cu această tehnologie, Viorel Dumitrescu, ajutat mai mult sau 

mai puţin de unii dintre cei menţionaţi mai sus, a făcut pentru diferite 

asociatii sportive, mai ales pentru Asociaţia Petrochim, devenită 

Unirea, hărţi în zonele: Păuleşti-Valea Puţului, Scroviştea, Tinosu, 

Potigrafu, Buşteni-Cascada Urlătoarea, etc., etc., şi pentru Asociaţia 

Sănătatea, de la Seciu pînă la Vărbila, de-a lungul văii Bucovelului, 

trecînd prin Gîlmeia, Hîrsa, Plopu, Nisipoasa... După ce Viorel nu a 



mai putut lucra în această zonă, rambularea a fost continuată de Ion 

Gheucă, care fiind mai tînăr, deci altă generaţie, a avut realizări 

remarcabile, el fiind de meserie totpograf cu studii superioare, dar spre 

deosebire de noi, cei din Ploieşti, el locuia în Bucureşti şi deplasarea 

lui în pădurile în care lucra se făcea pentru perioade mai lungi, de 

cîteva zile. Mai trebuie remarcat că privirea lui asupra reliefului şi a 

hărţilor diferea de cea, dacă pot spune aşa, a şcolii din Ploieşti. Cei din 

Ploieşti, pentru a ajuta mai mult pe cei ce alergau în concurs, 

accentuau uneori diferenţele de nivel, pentru a pune în evidenţă 

depresiuni, movile, şanţuri, mai în general spus, formele de relief. 

Gheucă, dimpotrivă, le mai aplatiza, asfel că o movilă evidentă, pe 

hartă de multe ori era reprezentată din curbe de nivel, făcînd asfel 

harta mai greu de citit în viteza alergării. 

Ultima hartă desenată de Viorel pe baza măsurătorilor personale 

şi cu ajutorul meu substanţial, a fost o harta la Scroviştea, care nu a 

fost pe placul beneficiarului, din cauza că Viorel nu mai avea nici 

acuitatea vizuală intactă, astfel că Gorgo  a reluat-o şi a finalizat-o. 

In general, colaborarea mea cu Viorel la făcutul hărţilor, înainte 

de colaborarea lui cu Asociaţia Sănătatea, consta în transportul cu 

maşina mea în zona lui, la pădurea în care lucra, măsurarea în paralel, 

eu pe un sector, el pe altul, a unei suprafeţe cît mai mari şi predarea 

măsurătorilor mele lui Viorel, care le transpunea acasă pe Astralon. De 

foarte puţine ori s-a întîmplat ca să ceară lămuriri asupra măsurătorilor 

făcute de mine şi predate lui. 

De cînd a început să lucreze pentru Sănătatea, colaborarea mea cu 

el, cu vechiul sistem,   s-a încheiat. Şi ca un cîntec de lebădă, cu puţin 

timp înainte de a muri, am fost cu el şi Gorgo pe la Vărbila, ca să vadă 

ei doi unde ar mai fi de extins harta din zonă şi cum este pădurea din 

punct de vedere al orientării, adică mai deasă, mai rară, eventual rărită 

sau chiar tăiată! 

Prin anii '90, după ce Stroescu a predat conducerea Asociaţiei 



Sănătatea altui coleg, Federatia Naţională de Orientare a organizat în 

Oltenia Campionatul Mondial de Orientare pentru Juniori. Hărţile 

pentru acest concurs, secrete în principiu, urmau să fie făcute de o 

echipă de arbitri români. Pentru a fi sigură că hărţile vor avea calitatea 

dorită, obligatorie pentru un campionat mondial, fie el şi pentru 

juniori, IOF adică International Orienteering Federation, a organizat la 

Băile Govora o şcoală de arbitri-trasatori şi reambulatori, la care din 

Ploieşti au participat Stroiescu, ca preşedinte a Comisiei Judeţene de 

Orientare Prahova, Viorel Dumitrescu şi subsemnatul Russu Radu. 

Cursurile au durat o săptămînă şi au fost însoţite de ieşiri în teren 

pentru finalizarea celor învăţate. Faţă de ce ştiam noi, adică treci pe 

hartă tot ce este în teren, instructorul ne-a demonstrat că atunci cînd 

sînt prea multe repere mici şi apropiate, le treci numai pe cele ce nu 

complică harta în mod inutil şi mai ales pot fi citite rapid de alergători, 

în viteză. 

Noroc că cele 4 sau 5 zone, unde urma să se facă cîte o hartă, nu 

aveau prea multe  detalii de acest tip şi nu au pus probleme speciale 

celor, mai ales localnici, ce au elaborat hărţile! De ce localnici, pentru 

ca orientariştii din zonă să se poată antrena în zonele de concurs, avînd 

astfel şanse mai mari să cîştige un titlu mondial, lucru complet ilegal, 

motiv pentru care m-am retras din comisia de reambulare pentru acest 

campionat! Oricum aceste cursuri au îndreptat atenţia celor ce lucram 

în domeniu spre realizarea unor hărţi mai aerisite, foarte uşor de citit. 

Aici aş adăuga o anecdotă vehiculată mult înainte de aceste 

cursuri. Stroescu a făcut la Snagov o hartă extraordinar de amănunţită, 

plină de puncte verzi şi galbene, care reprezentau mici desişuri şi mai 

mici luminişuri, pe care puteai să le vezi sau nu în alergarea pe teren. 

Şi aici poanta: dacă tot am început să fac o hartă şi am tot găsit la 

desişuri, hai, să-l ridic şi pe ăsta, apoi şi pe ăsta, apoi şi pe ăsta, aşa că 

în final nu a scăpat nici unul! Abia la desenat şi-a dat seama că erau 

cam multe, deşi harta arăta superb! Şi oricum, pe atunci nu se fugea 



besmetic şi simultan să fii obligat să numeri  mereu paşii, ca să ştii 

unde eşti, cum se întîmplă în ultimul timp! 

Si cam în acest fel, după ce ani de zile, ba pot zice să fi fost cam 

40-50, activitatea mea de arbitru-reambulator, uneori oficial, alteori 

mascat sub numele lui Dumitrescu Viorel, pentru că dacă apărea 

numele meu ca autor pe o hartă nu mai aveam voie să concurez pe 

harta respectivă, s-a fîsîit pe neobservate, cum de altfel a şi fost în 

majoritatea timpului.  

Un alt avantaj al lucrului incognito a fost acela că dacă, cine ştie 

cum, ar fi apărut o greşală pe o hartă nouă, la care Viorel era autor şi 

eu mascat, el răspundea şi se certa cu eventualii detractori şi critici, de 

cele mai multe ori aiurea şi neîntemeiaţi. 

 

 

 

           

ASOCIAŢIA SPORTIVĂ SĂNĂTATEA 

 

 

 

        Zilele trecute mă sună la telefon prietenul şi, în acelaşi 

timp, medicul meu curant, Emil Olteanu, ca să mă invite la o 

discuţie amicală, la el la Cabinet. Bucuros că pot să fac şi eu 

ceva pentru el, după cîte face el pentru mine, mă prezint la ora 

convenită la Policlinica lui de pe Bulevardul Republicii. După 

introducerea de rigoare gen ce mai faci, cum te simţi, vine vorba 

despre cartea scrisă de mine  şi tipărită la Editura Premier, 

recent. 

Nu mai insist asupra poveştilor, ci pe finalul lor, prin 

care el mă ruga, asigurîndu-mă de tot spijinul lui, să scriu o carte 



despre Asociaţia Sportivă Sănătatea al cărei preşedinte acum 

este el. Sentimente amestecate, bucurie că pot în principiu face 

ceva pentru el, îngrijorare că va fi un volum imens de muncă 

pentru care nu voi avea sursă de inspiraţie. 

El mă asigură că are material gîrlă, care doar trebuie 

aranjat şi îmi dă şase dosare nu prea groase în care, repet, zice că 

se găseşte tot! 

Nici nu ajung bine acasă că le şi iau la mînă şi constat că 

de ce ţi-e frică, niciodată nu scapi! Adică, cu mici excepţii, 

dosarele nu conţineau aproape nimic care să se refere la 

Orientare, ci foarte multe despre Secţia de tenis a Asociaţiei. 

Ei, şi ce nu poţi face cu voinţă! În primul rînd să vedem 

data de înfiinţare. Nu există în dosare procesul verbal de 

înfiinţare a secţiei de Orientare din cadrul Sănătăţii. Indirect, ar 

rezulta că acest lucru s-a produs la 15 Martie 1984, fiindcă la 

dosar se găseşte un Plan de Măsuri pe 1984, în care, pe la 

mijlocul paginii, la pct.8 scrie: Infiinţarea unei secţii de 

Orientare sportivă (şef Dr.Olteanu Emil). 

Acest plan de măsuri este semnat în calitate de 

preşedinte de Stroescu şi ca secretar de Vlaiculescu A. Din 

adresa no.4 a CJEFS-CJTA-PRAHOVA nr.191, din 13.02.1984, 

de asemenea anexată, rezultă că Sănătatea era deja înfiinţată, 

întrucît primeşte această adresă. 

În fine, nu ne pierdem în detalii, Asociaţia există şi din 

darea de seamă pe 1984 rezultă că Asociaţia a mai legitimat 8 

copii, între 9 şi 11 ani, de la Şcoala din Lilieşti, pregătiţi de 

prof.Neagu Gheorghe-instructor de orientare, copii care au 

efectuat vizita medicală şi sînt apţi pentru orientare. 

Din Darea de seamă pe 1984 mai rezultă că un sportiv al 

asociaţiei a cîştigat titlul de Campion judeţean la categoria de 17 

ani, că Asociaţia a organizat ediţia 2-a a Cupei Sănătatea la 



Orientare, în luna mai, cu peste 100 de participanţi. Ca 

încheiere, se mai menţionează participarea sportivilor Asociaţiei 

la alte concursuri, în oraş şi judeţ. 

                O ultimă menţiune: din regulamentul Cupei Sănătatea 

la tenis de cîmp rezultă că Dr. Olteanu este şi secretarul 

Asociaţiei. 

Ne ajută în confirmarea primilor paşi ai noii Asociaţii şi 

exerciţiul financiar, din care rezultă indirect că ea a pornit la 

drum cu 15 membri, care în cursul anului 1984 au participat 

simultan la 6 concursuri de orientare şi, în număr mai mic, încă 

la 5 Concursuri. 

Preşedintele Asociaţiei la momentul înfiinţării era dl. 

Stroescu. 

Dacă pentru anul 1984 există la dosar destul de multe 

documente, pentru anul1985 nu am mai găsit decît un plan de 

măsuri şi un calendar competiţional, ambele semnate de 

Stroescu, fără menţionarea calităţii în cadrul Asociaţiei, de 

exemplu tot preşedinte. 

Intre timp am mai avut o discuţie destul de sumară cu  

Stroescu, pe care în continuare îl voi numi mai pe scurt cu 

numele pe care i l-a dat un celebru orientarist din Braşov, 

Richard Schuller, adică aşa cum îi spun toţi prietenii, Gorgo. 

Din discuţia avută a rezultat că Părinţii Fondatori ai noii 

asociaţii au fost el şi socrul lui. Acesta din urmă, văzîndu-l cît se 

zbate cu organizarea unor concursuri, prin 1983, i-a promis că îl 

ajută cu nişte diplome, in varianta că organizează un concurs de 

orientare cu, sau pentru personalul sanitar, diplomele fiind cu 

antet de Crucea Roşie.      În acelaşi timp, subordonaţii lui Gorgo 

de la Spital, secţia Ortopedie, făceau excursii dumineca în jurul 

oraşului şi, auzind de Concursurile de orientare, au fost 

încurajaţi să ia parte la astfel de activităţi. 



Gorgo a vorbit la CJEFS ca in cadrul Comisiei de 

Orientare, al cărei preşedinte era el, să organizeze un concurs 

denumit Cupa Sănătatea, cîştigătorii, pe categorii de vîrstă, 

urmînd să primească diplome cu antetul Crucii Roşii, sau ceva 

similar, de tipul Comisia Judeţeană sau Comitetul, sau cum se 

mai numea atunci compartimentul de la nivel de judeţ, al 

problemelor legate de sănătate. 

In urma succesului avut cu acest concurs, cei doi se pot 

numi PĂRINŢI FONDATORI ai noii Asociaţii, care, aşa cum 

rezultă din actele din primăvara lui 1984, era  înfiinţată şi în 

activitate. 

Si cam asta este tot, adică toate informaţiile care ar fi 

trebuit să mă ajute la scrierea unei cărţi. Mult prea puţin, aşa că 

am hotărît să iau legătura în scris cu solicitantul: 

              “Dragă Emil, plin de entuziasm, cum am ajuns acasă, 

am început să mă uit prin materialul primit de la tine, în scopul 

elaborării unei cărţi despre Asociaţia Sportivă Sănătatea. 

Eu cred că tu nu mai ştii ce conţin dosarele ce mi le-ai 

dat! In ele scrie mai mult despre activitatea de tenis desfăşurată 

in cadrul acestei asociaţii decît despre orientare. 

Pentru a putea scrie ceva despre subiect, am nevoie de 

un minim de date, ca de exemplu: 

- data infiinţării asociaţiei, cu cîţi membri şi cine a fost 

ales preşedinte; 

- cît timp a stat acest preşedinte in funcţie şi de ce a fost 

schimbat; 

- dinamica in timp a sportivilor legitimaţi şi a celor 

activi; 

- informaţii despre activitatea desfăşurată, planuri de 

activitate; 

- resurse finaciare atrase şi cheltuite; 



- concursurile organizate, ce arbitrii, pe ce hărţi, cine a 

facut hărţile, cine a trasat pacursurile, preşedintele de concurs, 

juriul... 

- participanţi, categorii, premii, fotografii, cît mai multe 

(în dosar nu se găseşte nici o fotografie!). Gorgo mi-a dat în 

timp foarte multe poze (cca. 300!) de la concursurile A.S. 

Sănătatea, pentru anii 2005-2010. In rest? 

- dosare de concurs, mai ales pentru cele mai importante 

ca număr de participanti. 

- participări la concursuri internaţionale, cu ce rezultate. 

- informaţii suplimentare, specifice atmosferei de 

concurs, ca, de exemplu, la cupa de anul trecut, cînd Gheuca, un 

nume bine cunoscut în domeniu, în loc să termine concursul, a 

venit la sosire cu cca. 12 kg de ciuperci! Sau Tănase, altă figură, 

care mereu a avut alte păreri, la premiere nu a vrut să se urce pe 

buşteanul-podium corespunzător locului ocupat de el în concurs! 

Si orice alte informaţii, care ar da savoare descrierii 

concursurilor... 

Fără un minim de informaţii de tipul celor de mai sus, nu 

pot decît să fac un text cu totul fantezist, care de fapt să nu 

reflecte nimic despre Sănătatea pe care o ştim, la modul general, 

cu toţii! 

Pentru a face totuşi nişte paşi, am vorbit cu cei care am 

crezut că mă pot ajuta, urmează să văd dacă o să dea curs 

solicitării mele. 

Mulţumesc!” 

Si aşa am rămas, adică nu s-a grăbit nimeni să mă ajute. 

Ca să completez lipsa de informaţii, mi-am pus capul la 

contribuţie şi am am “fabricat” ce nu aveam, adică UN 

INTERVIU . 

 



                Pentru desfăşurarea acestuia, am imaginat subiectele 

de mai jos, pe care mi-am propus să le discut cu Emil, ca 

beneficiar, şi eventual, şi cu alţii. 

             1.Ca “Preşedinte”, ce v-a determinat să înfiinţaţi 

Asociaţia... 

             2.A fost o iniţiativă individuală? 

             3.Nu vă răpeşte prea mult timp? 

             4.Cum v-aţi gîndit că va funcţiona? 

             5.Aţi avut în vedere cotizarea de către sportivi? 

             6.Pregătirea sportivilor, o vedeţi în grup, sau fiecare pe 

cont propriu? 

            7.Copii de la Lilieşti nu constituie o sarcină prea grea, 

pînă vor avea rezultate în competiţii de anvergură? 

             8.Cine ar trebui să facă Dosarele de concurs, singurul 

complet fiind cel din1985? 

            9.Comasarea cu Asociaţia-Armata, propusă de un 

profesor-antrenor, a adus ceva rezultate palpabile? 

      10.De ce nu există procese verbale sau dosare de modificare 

a funcţiilor de conducere, preşedinte, secretar, etc.? 

                   In acest context mi-am amintit cum se vorbea şi 

lucra pe vremuri şi am imaginat o discuţie cu un preşedinte în 

parte imaginar, în parte destul de asemănător cu fostul 

preşedinte al Asociaţiei, care mult timp a purtat numele de 

Petrochim, apoi Cercetătorul, apoi Unirea şi în fine, după 1989 a 

decedat de brîneţe, asociaţie în care am activat eu. Acest 

preşedinte, cu care am fost foarte  bun prieten  şi care  provenea  

din zonă, mai precis din Teişani, de unde a ajuns mecanic, apoi 

partidul a avut grijă de el şi l-a făcut un fel de procuror militar, 

prin Bărăgan, după ce a făcut ceva clase, nu prea multe, şi a 

ajuns funcţionar într-un birou unde manipula documente 

clasificate. 



Prima intrebare: „Tovarăşu, cum a fost cu înfiinţarea şi 

mai ales cine au fost părinţii fondatori ai noii asociaţii?”  

Răspuns: adică ce, dom'le, ce e chestia asta părinte şi 

culmea, fondator. Pe vremea aceea, de tristă amintire şi veselă 

pentru noi, care orişicît, ne-am orientat mai bine sau mai rău, nu 

ereau nici fondatori, era unul singur, care din fericire nu a ajuns 

şi pe la nivelul nostru. Iar cît despre părinte aveam fiecare cîte 

doi! Şi în majoritatea cazurilor iereau şi prea mulţi! 

Văd că matale nu prea le ai pe estea cu organizarea, 

ascultă la mine comanda, să-ţi spun ieu cum se făcea. Se mergea 

la tov. şef de sindicat şi printr-o expunere de motive 

fundamentată erea convins că nu mai merge ca pînă acum şi 

morţi-copţi ne trebe o asociaţie sportivă numa a noastră, care să 

ducă pe culmi numele intreprinderii, atît în sport cît… Că la noi 

e tovarăşi foarte talentaţi şi mai ales ,,orientaţi”, care are nevoie 

ca de apă de Asociaţia Sportivă. 

Deci nu am avut ieu ideea, ci ea a venit din rîndul 

maselor de oameni ai muncii... 

Intrebarea doua la care mă gîndisem se referea la 

iniţiativa infiinţării Asociaţiei, în sensul dacă nu a fost şi o 

dorinţă a unui salariat anume, aşa ca să dăm şi un exemplu... 

La punctul 2, păi, nu răspunsei deja, că masele, sub 

conducerea organizaţiei de partid, ştii şi matale cum să scrii mai 

bine. 

Întrebarea a treia: 

                 “Este nevoie de mult timp  şi de multe acte pentru 

înfiinţarea unei Asociaţii?” 

La 3. Nu prea este clară întrebarea, adică cine să-mi ia 

timp pentru organizare? Pentru asta ie formulare tipizate şi cu 

ajutorul Metodistului de la CFS, adică ăla de la Stadion, ie ca şi 

gata! 



Întrebarea a patra:  “Credeaţi că Asociaţia va „merge” de 

la inceput?” 

La pct.4 Adică cum să nu meargă, adică să nu 

funcţioneze? Poi noi ce facem acilea, ceva care să nu meargă 

uns? Ne uităm şi noi la vecini, dacă nu ne duce capul...dar nu-i 

cazul, ne duce sigur! 

Intrebarea a cincea: 

                 “La partea finaciară...cam cum o vedeaţi, cu sprijinul 

sindicatului, eventual...” 

La al cincilea. Domle chestia cu banu, ştii matale, ochiul 

dracului, da societate fără cotizaţie nu merge! Cu ce iei o minge, 

pardon că asta nu se joacă cu mingea... Da chiar, cu ce se joacă 

asta, cum îi zice... Orientarea. Aaaaa, cum aşa, fug cu chestia aia 

în mînă? Bine-bine, bre, dar fără cotizaţie nu se poate! 

Că are şi iei drepturi şi datorii şi Sindicatul o să mai 

vedem noi, poate ne mai ajută... 

Intrebarea a şasea... 

Iaca veni şi 6. Pregătire în grup sau individuală? Ce, 

matale crezi că sportivii ăştia se poate pregăti individual? De 

unde o scoseşi pe asta? E drept că în ultima perioadă, Tovarăşul 

a insistat pe auto educaţie, da ştim noi unde duce asta. Aşa că 

sportivii noştri, oare cîţi or fi? s-or pregăti în colectiv, nu în grup 

că numai în colectiv se face lucrurile mari, iar dacă vreo unul, 

hai doi, mai poate să alerge şi pe cont propriu, după terminarea 

antrenamentului în colectiv, foarte bine, da tot mai bine să vadă 

antrenorul cum şi mai ales cu cine aleargă, sau şi mai bine pe 

unde aleargă şi să-i facă aşa un program mai ...urmărit. 

Noi ştim că tovarăşii elevi, mai cu seamă nu are ore de 

curs în acelaşi timp, dar se va discuta la şcoală, cu toarăşii de 

acolo, ca să se armonizeze pregătirea. 

Intrebarea a şaptea... 



7. Copii de la Păuleşti, păi, cu ăştia ie cel mai simplu, 

fiind colegi de clasă, cu acelaşi tov. profesor de sport. Bine ar fi 

dacă şi sportivii cei mai mari ar putea fi încadraţi la fel. 

Problema este încă deschisă şi se va analiza! 

Intrebarea a opta... 

8. Ei chestia cu dosarele de concurs, adică cele care 

oglindesc rezultatele şi mai ales justifică cheltuirea banilor, 

atunci cînd ie... ştii matale, ie cel mai important lucru, că 

rezultate ca rezultate... da un dosar bine făcut te scoate de multe 

ori... Deci aici trebueşte f.bine chibzuit cine se va ocupa de 

întocmirea dosarelor, ca să fie un tovarăş serios, cu mult spirit de 

răspundere, ataşat colectivului, chiar dacă nu ie cel mai 

competent la sportul ăsta, dar sa fie cu mult spirit de răspundere. 

Normal că el trebue controlat de preşedintele ales, care duce 

linia partidului şi în sport şi nu ie rău ca tov. preşedinte de 

sindicat să urmărească munca pînă tovarăşul se învaţă cu 

formulările, adică hîrtiili, cu limbajul specific. 

Sigur că va avea în vedere cum tov. sportivi se 

perfecţionează şi obţin rezultate din ce în ce mai bune şi va avea 

grijă în mod sistematic să evidenţieze că numai sub conducerea 

… ştii matale cum, că te văd om şcolit, şi o să te mai ajutăm şi 

noi...  

 
 


